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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mi indokolja, hogy az Országos Vérellátó Szolgálat 
(OVSZ) jócskán a világpiaci ár alatt értékesítse a nemzeti vérkészlet fontos részét?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A napokban  kisebb médiaháború  bontakozott  ki  egy a  valaszonline.hu  portálon  megjelent  cikk
kapcsán. Ebben a szerző erős állításokat fogalmaz meg, mint pl. hogy az OVSZ jelenlegi vezetője és
az  állami  vérplazmatender  egyik  nyertese,  illetve  annak  korábbi  tulajdonosai  tanulmányaikat
ugyanazon a szegedi  orvosi  karon végezték,  a  pályázat  eredménye pedig  az  említett  személyek
egyetemi kötődésére és személyes ismeretségükre tekintettel alakult ki.

A cikkíró kitér arra is, hogy hazánk öt év alatt a világ vezető vérplazma-beszállítói közé emelkedett,
nálunk van a lakosságszámra vetített legtöbb plazmagyűjtő hely,  továbbá  annak ellenére történt
nálunk  üzleti  robbanás,  hogy  a  törvények  alapján  Magyarországon  nem  lehet  emberi  szervet,
szövetet  pénzért  vásárolni,  csak  az  önkéntes  vér-  vagy plazmaadás költségét  –  például  a  kieső
munkaidőt  –  szabad  megtéríteni.  Megállapítja  -  a  Kormányzati  Ellenőrzési  Hivatal  (KEHI)
kimutatására  hivatkozva  -  hogy  korábban baj  volt  az  Országos  Vérellátó  Szolgálat
plazmaértékesítésével,  ami  miatt  a  kormány úgy döntött,  hogy versenyeztetési  eljárást  írnak ki.
2017-ben kötötték meg az új szerződéseket, amely szerint 2019. július 1-jétől 2022. június 30-ig 78
eurós kilogrammonkénti térítési díjat fizet két cég az OVSZ-nek. Ha a valóságnak megfelelőek a
cikkíró értesülései, akkor 2019 nyara óta újabb verseny nélkül és megint piaci ár alatt szállítják el
a plazmát, vagyis „az állam számára hátrányos rendszer működik az OVSZ-nél”. Bár nem néztem
utána, de a Miniszter Úr nevében válaszoló államtitkára majd cáfolja, ha nem pontosak az adatok,
de a publicisztika szerint  Európában a 24 órán belül fagyasztott,  teljes szűrésen átesett plazma
átlagosan 113 euróba kerül literenként, amit az OVSZ most 78 euróért számol el kilogrammonként.
A szerző rámutat, hogy a nagy különbséget indokolhatja a literben és a kilogrammban megadott



árak közötti különbség, de még így is egy kiló európai plazma világpiaci ára nagyjából 110 euró
volt tavaly, amit az OVSZ kilogrammonként 78 euróért ad, 32 euróval a világpiaci ár alatt.

Azt  is  olvasni a sorok között,  hogy  úgy lépett  hatályba az OVSZ nagyon alacsony árról szóló
szerződése  2019  nyarán,  hogy  a  történetnek  már  nincs  magyar  szereplője,  a  magyar  plazma
közvetlenül két nagy multihoz kerül (tender nélkül).

Végezetül  a  cikkíró  kitér  arra  a  jelentős  adalékra  is,  miszerint  a  nemzeti  vérkészlettel  való
gazdálkodás  szabályairól  szóló  kormányrendelet  szerint:  „Az  önkéntes  teljes  vér  adásából
származó  ipari  plazma a  nemzeti  önellátás  szempontjából  is  értékelt,  a  versenyeztetéssel  elért
legmagasabb áron értékesíthető”.

Miért maradt el a verseny? Miért nem tájékoztatták a közvéleményt a nemzeti vérkészletet
érintő változásokról? Végül pedig mi indokolja, hogy az Országos Vérellátó Szolgálat (OVSZ)
jócskán a világpiaci ár alatt értékesítse a nemzeti vérkészlet fontos részét?

Várom megtisztelő válaszát!

Budapest, 2020. február 23.

Üdvözlettel:

.........................
Sneider Tamás
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